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انتقال آب به ساوه 
هزار و 100 میلیارد ریال اعتبار گرفت

ســپهرغرب، گــروه خبــر: رئیــس ســازمان مدیریــت و 
برنامه ریزی اســتان مرکزی گفت: طرح انتقال آب از ســد 
کوچری به ســاوه در ســال جاری یک هــزار و 100 میلیارد 

ریال اعتبار گرفت.
نوربخش عســگری روز چهارشــنبه با اشــاره به اینکه 
ســاوه جز هشــت شــهر دارای تنش آبی کشــور بــه ویژه 
در بخش آب آشــامیدنی اســت افزود: دولــت جمهوری 
اســامی بــرای رفع این بحــران 2 راهکار شــامل حفر 19 
حلقه چاه و انتقال آب از ســد کوچری به این شــهر را در 

دستور کار خود قرار داده است.
وی اضافــه کــرد: طــرح انتقــال آب از ســد کوچری به 
عنــوان یک طرح بزرگ در دســتور کار اســت که 10 ســال 
از عملیات آغاز آن ســپری شــده اما تا ســال 1402 اقدام 

قابل توجهی برای اجرای آن انجام نشده بود.
رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان مرکزی 
یادآور شــد: این طرح از محل اعتبارات ســفرهای رییس 
جمهور شــهید به صورت ویژه در دســتور کار قرار گرفت 
و از خــرداد ســال 1402 کلنگ زنی عملیــات اجرایی آن به 

عنوان بزرگترین طرح عمرانی استان مرکزی آغاز شد.
عســگری یادآور شد: سال گذشته برای این طرح یک 
هزار و 354 میلیارد ریال اعتبار مصوب شــد که با توجه 
بــه اهمیت موضوع 100 درصد این اعتبار تخصیص و در 
اختیار دســتگاه  ذی ربط برای ادامــه عملیات اجرایی قرار 

گرفت.
وی با اشاره به اینکه این طرح هم اکنون از پیشرفت 
فیزیکــی 36 درصــدی برخــوردار اســت افــزود: از محــل 
اعتبارات ســال 1403 نیز یک هزار 480 میلیارد ریال برای 
آن مصوب شــده که تا کنون یک هزار و 100 میلیارد ریال 
از ایــن مقــدار تامیــن و به دســتگاه ذی ربط اباغ شــده 

است.
عســگری یادآور شــد: این طرح بیــش از 100 کیلومتر 
خــط انتقــال دارد و بــرای تســریع در اجرا مقرر شــده از 
انتهای طرح )شــهر آوه ســاوه( عملیات اجرایی آن نیز از 
ســر گرفته شــود تا بتوان با تامین اعتبارات مورد نیز در 

نزدیک ترین زمان ممکن اجرا و بهره برداری برسد.
وی همچنیــن در خصــوص طــرح حفرچاه هــای آب 
شــرب نیز گفت: این طرح نیز به عنوان یک اولویت برای 
تامین آب مورد نیاز ســاوه در کوتاه مدت به شــرکت آب 
و فاضاب استان مرکزی اباغ شده و هم اکنون در حال 

اجرا است.
طرح انتقال از ســد کوچری به ســاوه از ســد کوچری 
آخریــن زنجیــره انتقــال اب کوچــری اســتان های قــم و 

مرکزی است.
عملیــات اجرایی ایــن طرح به عنــوان بزرگترین پروژه 
عمرانــی حــوزه آب اســتان مرکــزی اســت کــه تــا کنــون 
حدود 35 کیلومتر از 131 کیلومتر آن اجرا شــده بود که 

عملیات طرح در ابتدای سال 1401 متوقف شد.
در جریــان ســفر هیئــت دولــت ســیزدهم به اســتان 
مرکزی در اواخر سال 1401 با پیگیری مسوولان پنج هزار 
میلیــارد ریال برای اجرای حدود 95 کیلومتر باقی مانده 
از محل مصوبات سفر به این طرح تخصیص داده شده 

است.
تاکنون خط انتقال ســهم آب ســاوه از سد کوچری از 
منطقــه دودهک تا ســلفچگان بطور کامل انجام شــده 
اســت و رســیدن آن به شهرســتان ســاوه و بهره مندی 
ســاکنان و صنایع این شهرســتان بر اساس برآورد سال 

1402 نیازمند 25 هزار میلیارد ریال اعتبار است.

خبــر
ی ی 20 نقطه حادثه خیز استان مرکز ایمن ساز

سرهنگ محمد پورشمس به عنوان رئیس پلیس راهور استان معرفی شد

از  اســتاندار مرکــزی  گــروه خبــر:  ســپهرغرب، 
ایمن ســازی 20 نقطــه حادثه خیز اســتان مرکزی 
خبر داد و گفت: 37 نقطه حادثه خیز شناســایی 
شــده کــه 20 نقطــه حادثه خیــر رفــع و 17 نقطه 

دیگر باقی مانده است.
فــرزاد مخلص الائمه در آئین تودیع و معارفه 
رؤســای پلیس راه و راهور نیروی انتظامی استان 
مرکزی گفت: حجم عملیات عمرانی در دو ســال 
دولــت ســیزدهم قابــل توجه بــود به طــوری که 
در ســال 1401 و 1402 نیــز 10 هــزار و 600 میلیارد 

تومان بودجه عمرانی در استان هزینه شد.
اینکــه رونــق اقتصــادی کشــور  بیــان  بــا  وی 
ناشــی از شــتاب در طرح ها و پروژه هــای عمرانی 
اســت، افــزود: ســال 95 تــا 1400 تنهــا 3 هزار و 
245 میلیــارد تومــان در حــوزه عمرانــی هزینــه 
شــد، ایــن در حالی اســت که در دولت ســیزدهم 
بودجه عمرانی 10 برابر شــد؛ اگر به روال گذشته 
کار انجام می دشــد زمــان افتتــاح پروژه هایی که 
شــاهد بهره بــرداری آنها بودیم در ســال 1430 تا 

1440 رقم می خورد.
اســتاندار مرکــزی با بیــان اینکه نقــش پلیس 
در نهضــت اتمــام طرح هــای نیمه تمــام و  ناتمام 
بی نظیــر اســت، تصریــح کــرد: انتقــال بــرق بــه 
کار  بــا  ولی عصر)عــج(  حضــرت  بیمارســتان 
شــبانه روزی ظــرف مــدت 48 ســاعت انجــام و  9 
کیلومتر کابل کشــی شــد که در این زمینه پلیس 
حــوزه امنیتــی و ترافیکــی را عهــده دار بــود و به 

نوعی 60 پلیس حضور داشتند.
مخلص الائمــه بیان کرد: اســتان مرکزی روند 
نزولی در حوزه ترافیک  و  کاهش تصادفات درون 
شــهری و برون شــهری داشــته اســت که این امر 
نشــان می دهد تعامل خوبی بین دســتگاه های 
دســتگاهای  امــدادی،  دســتگاه های  اجرایــی، 
عمومی، شــهرداری، پلیس و مردم شــکل گرفته 

است.

وی بــا بیــان اینکــه اســتان مرکــزی بــه دلیــل 
قــرار گرفتــن در شــرایط جغرافیایــی رتبــه دوم و 
ســوم تــردد را در کل ســال بــه خــود اختصــاص 
داده اســت، گفت: اســتان مرکزی در ایام اربعین 
معین شــهر مهران اســت و حجم تردد از اســتان 
مرکــزی در این ایــام افزایش یافته اســت، حدود 
30 موکــب در اســتان مرکزی به زائران حســینی 
خدمــات رســانی می کننــد، ایــن در حالــی اســت 
کــه هیچ اســتانی این تعداد موکب نــدارد و جزو 
معدود شهرســتان هایی هستیم که در کاظمین 

و  نجف موکب دارد.
برگــزاری  بــه  اشــاره  بــا  مرکــزی  اســتاندار 
ویژه برنامه جاماندگان اربعین در اســتان مرکزی 

عنوان کرد: آئین جاماندگان اربعین حســینی نیز 
در روز اربعیــن از مســیر اراک به ســمت امامزاده 
محمد عابد برگزار می شود که برآوردشده حدود 

400 تا 500 هزار نفر در این آئین شرکت کنند.
مخلص الائمه با اشــاره بــه کاهش تصادفات 
در اســتان مرکــزی گفــت: امســال در پنــج ماهه 
و  درصــد   9 شــهری  بــرون  تصادفــات  نخســت، 
تصادفات درون شهری 13 درصد کاهش داشته 
اســت کــه جــای تقدیــر دارد، متوســط ســرعت 
رانندگــی در اســتان مرکزی از متوســط کشــوری 
بیشــتر اســت و بایــد در زمینه فرهنگ ســازی این 

موضوع کار بیشتری صورت گیرد.
وی بــا اشــاره بــه اقدامــات صــورت گرفته در 

استان در راســتای کاهش تصادفات خاطرنشان 
کــرد: 1300 کیلومتــر روکــش آســفالت جــاده ای 
اصلــی و فرعــی در دولــت ســیزدهم انجام شــد، 
 37 و  شــد  افتتــاح  همســطح  غیــر  تفاطــع   17
نقطــه حادثه خیز شناســایی شــده کــه 20 نقطه 
حادثه خیز رفع و 17 نقطه حادثه خیز باقی مانده 

است.
آئیــن  فرمانــده انتظامــی اســتان مرکــزی در 
تودیع و معارفه رؤسای پلیس راه و راهور نیروی 
انتظامــی اســتان مرکــزی از کاهــش 14 درصدی 

متوفیان تصادفات در استان مرکزی خبر داد.
و  تودیــع  آئیــن  در  رفیعی کیــا  ســردار هــادی 
معارفه رؤسای پلیس راه و راهور نیروی انتظامی 

اســتان مرکزی با اشــاره به اقدامات پلیس گفت: 
پلیــس در تمام دقایــق و شــبانه روزی خدمتگذار 
صدیــق مــردم شــریف اســت و در تمــام وقایــع، 
رخدادهــا، مناســبت های ملــی و مذهبــی حضور 
دارد، در تمام اتفاقات ســال 1401 و 1402، برگزاری 
انتخابــات و ســایر مناســبت ها که نیاز بــه حضور 

مردم است نیز حضور پلیس پررنگ بوده است.
وی بــا بیــان اینکــه ســازمان انتظامــی هیــچ  
از مــردم قائــل نیســت، افــزود:  شــأنیتی بالاتــر 
اســتان مرکزی به واســطه موقعیــت جغرافیایی 
و قــرار گرفتن در کریدور شــرق به غرب و شــمال 
به جنوب، جزو  دومین یا ســومین استان پرتردد 
کشــور اســت و بــه همین میــزان پلیــس از حیث 
عِــده و عُــده تناســب نداشــته، امــا ایــن خلأهــا 
مدیریت شــد و شــاهد کاهش تصادفــات فوتی 
و جرحی شــده  اســت، به طوری که در پنج ماهه 
امســال آمــار متوفیان 14 درصد کاهش داشــته 

است.
فرماندهــی نیــروی انتظامــی اســتان مرکــزی 
بــا بیــان اینکــه در انتخابــات ریاســت جمهــوری 
مجموعــه پلیــس شــبانه روز بــه صــورت آمــاده 
باش بودند و همه قســمت های نیروی انتظامی 
پــای کار بودنــد و زحمت بســیاری کشــیده شــد، 
تصریــح کــرد: احــداث پاســگاه های پلیــس راه، 
هوشمندســازی و غیره از جملــه اقدامات انجام 
شــده امــا کافــی نیســت و تاش مــا بهبــود این 
وضعیــت اســت که این مهــم نیاز به عــزم و اراده 

و اعتبار دارد.
از زحمــات  پایــان مراســم  گفتنــی اســت، در 
ســرهنگ ســیدعلی حســینی رئیس پلیس راهور 
استان مرکزی تقدیر و سرهنگ محمد پورشمس 
بــه عنــوان رئیس جدیــد معرفی شــد. همچنین 
ســرهنگ روح الله عاشــوری بــه عنــوان رئیــس 
پلیــس راه اســتان مرکــزی انتخــاب و جایگزیــن 

سرهنگ محمد پورشمس شد.

رئیس عملیات و امنیت مرزی عراق:

زائران مرز خسروی هیچ مشکلی برای تردد به عتبات عالیات ندارند
ســپهرغرب، گروه خبر: رئیــس عملیات مرزی و 
نماینــده امنیت مرزی عــراق گفت: دولت و مردم 
عراق نهایت تاش خود را برای میزبانی شایســته 
و مناسب از زائران اربعین در مسیر خسروی بکار 

گرفته اند.
ســرتیپ حســن الغزانی، رئیس عملیات مرزی 
و نماینــده امنیــت مرزی عــراق در مــرز منذریه از 
مــرز بین المللی خســروی بازدیــد و از تاش های 
صورت گرفته برای ارتقای ســطح زیرســاخت های 
این مرز از مسئولان استان کرمانشاه تقدیر کرد.
در این بازدید که دســتیار استاندار کرمانشاه 
در امور عراق، دبیر ســتاد اربعین استان و رئیس 
پلیــس مرز دیالــی هم حضور داشــتند، ســرتیپ 
الغزانی از بخش های مختلف مرز خسروی بازدید 
کرد و در نشســت مشــترک با مســئولان اســتان 
کرمانشاه گفت: دولت و مردم عراق نهایت تاش 
خود را برای میزبانی شایســته و مناسب از زائران 

اربعین در مسیر خسروی بکار گرفته اند.
وی افزود: در اربعین امســال مواکب مردمی 
بســیاری در داخــل عــراق برپــا شــده و ســامانه 
حمل ونقــل به شــدت ارتقــا یافتــه به طــوری کــه 
زائــران مســیر خســروی هیچ معطلی و مشــکلی 
بــرای رفت وبرگشــت بــه شــهرهای زیارتــی عــراق 

ندارند.

کرمانشــاه  اســتان  مســئولان  تعامــات  وی 
و دیالــی را در ســطح بســیار خــوب توصیــف و از 
آمادگــی دیالــی بــرای ارتقــای ســطح روابــط خبر 
داد و افــزود: همــان گونــه کــه در بحــث اربعین 
بــا همکاری دولت هــا و وزار مشــکلی در مرز های 
خسروی منذریه نداشــتیم در صدد هستیم این 
روابط در زمینه تجارت با تقویت زیرساخت ها هم 

ادامه داشته باشد.
امیــری مشــاور و دســتیار اســتاندار  یونــس 
کرمانشاه در ادامه از تاش برای توسعه تمامی 
روابــط سیاســی، اجتماعی، اقتصــادی، فرهنگی 
و اعتقــادی کرمانشــاه بــا اقلیــم و دیالــی، دیگــر 

استان ها عراق سخن گفت.
وی بــا اشــاره بــه توســعه و تقویــت روابــط 
اقتصــادی اســتان کرمانشــاه با عراق، افــزود: در 
این راستا روابط اقتصادی اتاق بازگانی کرمانشاه 
را عــاوه با دیالــی با دیگــر اتاق بازگانی های عراق 

فراهم کردیم.
مشــاور و دستیار اســتاندار کرمانشــاه ادامه 
دیالــی  اســتان  خــاص  شــرایط  باتوجه بــه  داد: 
به خاطــر مشــکات امنیتــی و وجــود داعش که 
داشــت ارتباطات قدری کم رنگ شــد که با تاش 
نیروهای مســلح دو طرف این امنیت برقرار شده 
و بعــد از شکســت داعــش از پنــج ســال پیش تا 

الان به همت شــهید سردار حاج قاسم سلیمانی 
و شــهید ابومهــدی المهنــدس رونــق دوبــاره به 
مرز خســروی برگشــت به طوری که مــا در همان 
ســال اول با حداقل امکانات خــروج زوار از مرز را 

داشتیم.
وی اضافــه کــرد: علی رغــم اینکه بعد از ســال 
1398 به مدت 2 ســال به واسطه کرونا محدود 
شــدیم و مــرز بســته شــد و از ســال 1401 مــرز 
خســروی دوبــاره بازگشــایی شــد، لــذا تجربه ما 
از انتقــال و تــردد زائران به یکی دو ســال اخیر بر 

می گردد.
امیــری یادآور شــد: بــا اراده ای که مســئولان 
داشــتند،  دیالــی  و  کرمانشــاه  اســتان   2
زیرســاخت های مرز خســروی )منذریه( پیشرفت 
خوبی در حد جهش داشــته است و امسال برای 
اربعین باتوجه به ارتباط خــوب با دیالی امکانات 

خاصی ایجاد شد.
وی بارزترین مشکل مسیر خسروی به سمت 
عتبات عالیات را در بحث حمل ونقل عنوان کرد و 
افزود: زائــران به لحاظ تغذیه و اســکان در خاک 
عراق مشــکلی ندارد و مشخصاً برای حمل ونقل 
باید تعامل داشــته باشــیم، البته ســال گذشــته 
مشــکات در ایــن زمینــه بیشــتر بود که امســال 

احصا و تا حدودی مرتفع شد.

کرمانشــاه  اســتاندار  دســتیار  و  مشــاور 
خاطرنشان کرد: ســال گذشته عدم وجود پایانه 
مشــخص در کربا و نجف برای مرز منذریه سبب 
شــده بود رانندگان شــناختی از این مرز نداشته 
باشــند، اما امســال با پیگیری ها و بــا روابطی که 
بــا اســتاندار کربــا و جلســات بــا سرکنســولگری 
داشــتیم  کربــا  در  ایــران  اســامی  جمهــوری 
توافقــات ایجاد شــد تا یــک گاراژ مشــخصاً برای 

منذریــه تعییــن شــود و در ایــن راســتا یک محل 
موقت فعلاً در عمود 516 در منطقه الوند ایجاد 

شده است.
وی افــزود: انتظار داریم برای ســال آینده این 
جایــگاه هــم از نظــر محــل و هــم از نظــر تأمیــن 
خــودرو بــرای حمل ونقــل زائــران تثبیت شــود و 
همچنیــن از همیــن الان بــه دنبــال رفع مشــکل 

پایانه بیرون منذریه باشیم.

کشت توتون سال آینده در کرمانشاه انجام می شود
دخانیــات  مدیــرکل  خبــر:  گــروه  ســپهرغرب، 
اســتان کرمانشاه گفت: در حال انجام آزمایشات 
خاک و آب در مناطق مختلف اســتان هســتیم و 
این قــول را می دهم که بعد از ســال ها تعطیلی 
ابتــدای ســال آینده در کرمانشــاه کشــت توتون 

انجام بدهیم.
گرچــه در ســال های دور در کرمانشــاه توتون 
کشــت می شــد اما سالهاســت کــه از کشــت این 
محصــول در اســتان خبری نیســت و گویی اداره 
دخانیات و جهاد کشاورزی به طور کامل بی خیال 

کشت توتون در استان کرمانشاه شده اند.
بــه گفتــه فرشــید خدادوســت مدیــر زراعــت 
جهاد کشــاورزی کرمانشــاه سالهاست که شرکت 
دخانیات برای کشــت توتون با این نهاد همکاری 

نداشته است.
به همین مناســبت به ســراغ حسین رستمی 
مدیرکل جدید دخانیات اســتان کرمانشاه رفتیم 
تــا در خصــوص چرایــی عــدم کشــت توتــون در 

استان با او گفت و گو کنیم.
رســتمی در خصــوص چرایــی کشــت نشــدن 
توتــون در ســال های اخیر در اســتان کرمانشــاه 
گفت: این موضوع را باید از مدیران قبلی پیگیری 
کنیــد امــا در ایــن مدتی کــه خود من به اســتان 
کرمانشــاه آمــده ام تاکنــون چهــار آزمایــش آب 
و خــاک در مناطــق مختلــف بــرای کشــت توتون 

انجام داده ایم و متاسفانه هیچکدام از زمین ها 
قابلیت کشت توتون نداشتند.

وی افــزود: زمینــی کــه توتــون در آن کشــت 
می شــود باید اولا آبی باشــد یعنی دیم نباشد و 
اینکــه کلــر آب و خــاک آن زیر یک باشــد در حالی 
که متاســفانه اکثر زمین های کشاورزی در استان 
کرمانشاه کلر آب و خاکشان بالای 2 و نیم است.
به گفته رســتمی توتون خودش کلر دوســت 
اســت یعنی اگر کلــر آب و خاک 2 باشــد این را به 

چهار می رساند و کیفیت توتون پایین می آید.
خصــوص  در  کرمانشــاه  دخانیــات  مدیــرکل 
مزایای کشــت توتون نیز گفت: کشت توتون کل 
آفــت زمیــن را برای 2 ســال از بیــن می برد ضمن 
اینکــه در هر هکتار زمین آبی 2 تن محصول دارد 
و چون در ابتدای ســال کشت انجام می شود در 

شــهریور ماه کار بــه اتمام می رســد و برای نیمه 
دوم ســال کشــاورز می توانــم کشــت دوم هــم 

داشته باشد.
وی خریــد تضمینــی توتــون را دیگــر مزیت آن 
برشمرد و گفت: برای امسال به طور میانگین هر 
کیلــو توتون مرغــوب 170 هزار تومان از کشــاورز 
خریداری شده اســت ضمن اینکه تمام بذر، سم 
و کــود توتــون توســط شــرکت دخانیــات تامین 
می شــود و در مجموع می توان گفت که نســبت 

به سایر محصولات مقرون به صرفه است.
رســتمی در خصوص اســتان هایی که کشــت 
توتــون دارند نیز گفت: در اســتان کردســتان که 
همجوار ماست توتون به خوبی کشت می شود 
و اتفاقــا کیفیــت خیلــی خوبــی هــم دارد ضمــن 
اینکه در اســتان های گیان، مازندران، گلســتان، 

بوشهر و اصفهان نیز توتون کشت می شود.
وی تاکیــد کــرد: شــرکت دخانیــات نســبت به 
کیفیــت توتــون حساســیت بــه خــرج می دهد و 
توتون های تولیدی نیز در سیگارهای گروه بهمن 

استفاده می شود.
بــه گفتــه وی ســیگارهای وینســتون و کنــت 
تولیــد داخلــی نیــز متعلــق بــه شــرکت های چند 
ملیتــی اســت و شــرکت دخانیات فقــط در تولید 
ســیگار بهمــن در هفــت کارخانــه داخــل کشــور 

دخالت دارد.


